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t J V'/ Rada Okręgu Nr 13
Bydgoskie Posiedzenie Rady Okręgu nr 13 - Bydgoskie

z dnia 10.05.2022, spotkanie zdalne poświęcone parkowaniu

Lista obecności - członkowie RO nr 13:

1. Maciej Stawiski - przewodniczący

2. Anna Lamers - zastępczyni przewodniczącego

3. Katarzyna Krynicka-Szroeder - sekretarz

4. Maria Pekasiewicz

5. Łukasz Broniszewski

6. Aldona Mackiewicz

7. Aleksandra Kasiorkiewicz-Demko

8. Agata Malchrowicz

Mieszkańcy:

pkt 1 Lista obecności - jest quorum.

Dyskusja o metodzie zebrania - tylko nasza RO jest jeszcze w fazie onlinowych zebrań. 
Wniosek o zwoływanie zebrań raz stacjonarnie, raz online.
Przewodniczący odczytuje pismo od Przystani Toruń w sprawie funkcjonowania "Laby". 
Opinia pozytywna, chwaląca funkcjonowanie "Laby".
Ł. Broniszewski - ostatnio w tamtym rejonie przy okazji wydarzenia, koncertu - cicha 
muzyka, organizacja sceny lepsza, niż w zeszłym roku. W przystani ocują też uchodźcy z 
Ukrainy. Im z pewnością też głośna imprezownia by przeszkadzała.
M. Iwaniszewski - zdecydowanie mniej efektów akustycznych od strony Bydgoskiego niż w 
zeszłym roku. Problemem większym teraz namiot rozstawiony przez Hotel Copernicus, gdzie 
imprezy nawet w tygodniu. Wielu osobom może się to mylić z odgłosami z "Laby".
1. Otwarcie, przedstawienie programu: 1. przyjęcie protokołu z 26 kwietnia, przyjęcie 
porządku obrad, informacja bieżąca, wybór delegata do Komitetu Rewitalizacji, 
przepełniające się kosze na śmieci, Społeczna Agencja Nieruchomości (goście ok. 19:00) - 
forma prawna i jej znaczenie dla rozwiązywania problemów, odp. Dyrekcji SP 11 w sprawie 
parkingów przy szkole, wniosek J. Koszelaka z RO Skarpa, Społeczna Akcja Gór Zajęczych 
zamieszkałych przez Ukraińców, wniosek A. Mackiewicz - zwężone przejście i słupki przy ul. 
Krasińskiego, wnioski złożone.
Głosowanie nr 1 w sprawie przyjęcia porządku: 7 za (Łukasza rozłączyło), 0 
wstrzymujących, 0 przeciw.
2. Przyjęcie protokołu z 26 kwietnia - przyjęty przez aklamację.
3. Bieżąca informacja - odpowiedź na wniosek A. Lamers dotyczącydwóch zabytkowych 
obiektów: Mickiewicza 20 (były Konsulat Belgijski) i ul. Słowackiego (bliźniak). 
Mickiewicza 20 - ostatnia wizytacja MKZ w listopadzie 2021 r. Wnioski pokontrolne 
przekazane właścicielowi, który zobowiązał się do wznowienia robót i skończenia do końca 
2024 roku. ul. Słowackiego 50 - historia sporu sądowego. Pozwolenie na prowadzenie prac do 
końca 2025 roku. Ostatnia kontrola w grudniu 202Ir.
4. Przedstawienie notatki z dzisiejszegospotkania z Prezydentem Gulewskim - ja.
5. Wybór delegata do Komitetu Rewitalizacji. Przedstawienie podsumowania charakteru



pracy przez naszego poprzedniego delegata (opis przesłany). Wstępnie zgłasza się Anna 
Lamers. A, Malchrowicz zgłasza Maćka Iwaniszewskiego. M. Stawiski - to musi być członek 
RO. Ale każdy mieszkaniec może się zgłosić. M. Iwaniszewski jest zainteresowany, ale jest 
pewien, że jako mieszkaniec nie zostanie wybrany, ponieważ wyboru dokonuje WIK. Ale wg 
Maćka przedstawicielem RO może być każda osoba fizyczna, nie tylko członek RO. Pytanie o 
opinię A. Lamers.
A. Lamers - ma dostępność czasową, angażuje się w Społeczną Agencję Pośrednictwa, dla 
której jest też tu rola, interesuje się też zawodowo ochroną zabytków.
M. Stawiski - prawnie jest to do obejście praktyki, skoro nie ma zapisu wprost, że musi być 
przedstawicielem członek RO.
M. Iwaniszewski - i chodzi o odczarowanie "rewitalizacji", któ®a nie ma nic wspólnego z 
humanistycznym rozumieniem tego pojęcia. W Toruniu jest mylona z gentryfikacją, czyli 
wysiedleniem starych mieszkańców i zastąpieniem ich nowymi, bogatszymi, 
niesprawiającymi żadnych problemów.
A. Lamers - właśnie ten kontekst jest istotny. Dalsza dyskusja o problemie rewitalizacji w 
Toruniu.
A. Malchrowicz - napiszmy, że dwoje, wyznaczamy Anię jako naszego przedstawiciela, a 
Macieja popieramy jako mieszkańca. A. Lamers - czy jako NGOsy można poprzeć Twoją 
kandydaturę.
A. Malchrowicz - jako Ro wyznaczyć Macieja, jeśli się nie zgodzą, to wtedy Anię.
Ł. Broniszewski - jako RO powinniśmy desygnować członkinię RO, a mieszkańca wspierać. 
M. Stawiski - regulamin jest tu źle sformułowany i nie jest doprecyzowany, ale jest chyba 
taka intencja tego zapisu, że delegatem RO jest członek RO. Jest to też praktyka.
O. Kasiorkiewicz - zapytajmy z góry, jakie są kryteria wyboru. Gdzieś musi tobyć zapisane 
Głosowanie nr 2 Jako przedstawicielkę RO wyznaczamy Annę Lamers, a Macieja popieramy. 
M. Stawiski szuka przepisów, które mówiły by o kryteriach wyboru członków Komitetu 
Rewitalizacji.
mój głos o odpowiedzialności osoby, która weszła do Rady.
Glosowanie nr w sprawie delegowania Anny Lamers do Komitetu Rewitalizacji: za 8, 
przeciw 0, wstrzymujących się 0.
6. Problem przepełniających się koszy na śmieci.
A. Mackiewicz - albo częstsze sprzątania, albo uzupełnienie. A. Lamers, że więcej, bo ze 
śmieciami się spaceruje.
M. Stawiski zrobić wizję lokalną z przedstawicielami Miasta i wskazać lokalizacje. 
Glosowanie nr 3: za 8, wstrzymujących 0, przeciw 0.
7. Promocja Społecznych Agencji Nieruchomości - promocja działalności i zaproszeniu 
goście: Mariusz Goniejecki i Artur Kaniecki prowadzący SAN na Mickiewicza 112. 
Projekt "Porozmawiajmy o najmie społecznym". Habitat for humanity jest w Warszawie 
prekursorem tych agencji. Projekt Home Lab Komisji Europejskiej to testowania SPołecznych 
Agencji Najmu - SAN. Szukamy sposobu, jak zaprosić Miasto do rozmowy na ten temat., bo 
tworzy je Gmina. Kampania społeczna zorganizowana, zaproszenie w czwartki na 
Mickiewicza 112, prośba o głos organizacji społecznych, ale i obywatelek i obywateli Miasta. 
Miasto jest zainteresowane, ale nie podejmuje decyzji. Na stronie "Porozmawiajmy o najmie 
społecznym" jest też ankieta diagnozująca problem mieszkaniowy - zaproszenie do udziału. 
SAN może być też odpowiedzią na problem z rewitalizacją. Fundacja też pozyskuje środki na 
remonty mieszkań, które są przekazywane w formie najmu społecznego.
Łukasz Broniszewski - super idea, ale martwiący problem komunikacyjny z Miastem. 
Goście - bo nie ma otoczenia legislacyjnego w Miaście. Poza ustawą nic właściwie nie 
wyszło i Miasta czekają na praktykę, którą wypracują NGOsy.
Broniszewski - wesprzeć w postaci uchwały RO i wysłać, jako ważną dla mieszkanek,



mieszkańców Torunia, ale też dla osób, które uciekają z Ukrainy.
Ania Lamers - na poprzednim spotkaniu RO też mieszkańcy zgłaszali problem z 
dokwaterowanymi patologicznymi współlokatorami. Często zdeżają się problemy - prawo 
ludzi do wspólnego użytkowania i prawo lokatorów do godnego mieszkania. Też problemy 
eksmisji.
Goście - w zespole jest mediatorka.
M. Stawiski - należy się zastanowić nad strategiami. Jeśli chodzi o Gminę Toruń, to pewnie 
braki kadrowe w opracowaniu regulaminu w przypadku tak ogólnej ustawy. Brak prawników, 
specjalistów.
Goście - temat też skierowany do pracy naukowej na UMK.
Stawiski - jakby się udało przygotować taki projekt społecznie i tylko Mistu podsunąć do 
poprawek i korekt.
Goście - też czas tu gra rolę. Są mniejsze miasta w Polsce, które już powołały spółki, 
pracowników, mimo, że nie ma otoczenia legislacyjnego. Może prawniczka by przedstawiła 
na jakim etapie jest prawo. Jednym z działań w projekcie jest debata społeczna, planowana na 
3 czerwca, na którą zapraszamy, szerowanie naszej strony i informacji z naszej strony. Może 
mają Państwo możliwości kontaktu z innymi RO, zbadanie zainteresowania temat wśród 
innych RO, można zorganizować większe spotkanie. Prośba o odwiedziny w czwartek i 
nagranie spotu, jak najem społeczny może pomóc.
M. Stawiski - na spotkanie sobotnie też zapraszałem inne rady. Może Danuta Stępkowska i w 
ramach jej cyklu Obywatelski Toruń. O tym porozmawiać.
A. Lamers - uchwała, że wspieramy inicjatywę, wysłać i kierować się w stronę projektu 
prezydenckiego.
A. Malchrowicz - czy macie wiedzę, w jaki sposób Miasto zarządza własnym zasobem lokali 
gminnych na wynajem?
Goście - jest Komisja, która się zbiera, ocenia wnioski i jest kolejka. WGN sam skierował 
jedną z osób do SAPu, której już nie był w stanie pomóc. Nawet kwestia tygodnia i mamy 
gotowe rozwiązanie rozliczania mieszkańców ze współpracy z habem. Projekt wyszehradzki 
jest na siedem miesięcy, mamy finansowanie do końca roku. Nam zależy, żeby uzyskać status 
SAnu i świadczyć usługę bez VATu. Fundacja M6 daje już pewną rękojmię zaufania.
Głosowanie: pismo do Prezydenta z poparciem działań, i że chcemy, by powstał SAN, że 
wspieramy ideę najmu społecznego, proponujemy wspierać się na modelu 
proponowanym Fundacja M6 na Bydgoskim, 2 działania popierające fundację w 
naszych mediach społecznościowych, udostępnianie strony projektu, informowanie o 
ankiecie, 3 pismo, żeby Miasto stawiło się na debatę 3 czerwca.
Głosowanie nr 4: 7 za, 0 przeciw, 1 wstrzymujących się.
7. SP 11, parking, pismo dyrekcji, odpowiedź, że szkoła, jako dyrekcja o wszystkim była 
informowana. M. Stawiski czyta.
A. Lamers - na jakim etapie to jest, czy jest możliwość przygotowania jeszcze jednych 
konsultacji. Tak, by społeczność szkolna miała szansę się wypowiedzieć.
M. Stawiski - prezydent nam odpisał, że jest gotowa dokumentacja projektowa, są decyzje 
administracyjne. Ale przetargów nie ma i w 2022 nie są zaplanowane. Można to odwlekać 
niezadowoleniem społecznym.
Ja - może nie konsultacje, bo już kalendarz na 2022 pełny i są decyzje administracyjne, ale w 
odpowiedzi dyrekcji zaproponować spotkanie iinformacyjne ze społecznością szkolną i 
urzędnikiem przedstawiającym projekt, by społeczność szkolna się dowiedziała i zabrała głos. 
Jednocześnie do Dyrekcji i Wydziału Komunikacji.
Głosowanie nr 5 w sprawie spotkania info w SP nr 11: 7 za (nie ma Agaty Malchrowicz), 
0 przeciw, 0 wstrzymujących.
8. Wstępna prezentacja pana Jacka Koszelaka z RO w Kaszczorku- Stwoarzyszenie Forum



Rad Okręgów. Jako kontynuacja idei Rozruchu i spotkań Obywatelskiego Torunia.
Moje uwagi o problemach zarejestrowanego stowarzyszenia, jest kadencyjność członków 
Rady, jak to się ma do członkowstwa w stowarzyszeniu. Są też składki, statut, rejestracja. 
M. Stawiski - i papierologia.
A, Mackiewicz - stowarzyszenie to grupa osób, łączonych wspólnotą interesów.
Ł. Broniszewski - jestem za ruchem nieformalnym. Z formalizowania wynika dużo kłopotów, 
też konto, statut.
O. Kasiorkiewicz-Demko - na pewno RO ma większą sprawczość, jaęli przeliczać na głosy, 
niż stowarzyszenie. Kto miał by należeć do tego Stowarzyszenia - całe rady, czy wybrani 
członkowie?
M. Stawiski - nasze konkluzje przekażę Panu Jackowi.
8. Sprzątanie Gór Zajęczych przez uchodźcze osoby z Ukrainy. Ich własna inicjatywa. 
Potrzebują wsparcia: worki, rękawica, odbiór śmieci zebranych.
Aldona - Zrobić z tego wydarzenie na FB RO i się włączyć. Zwrot do Miasta zawstydzający, 
ale też potępienie tych, którzy śmiecą. Swoje własne miejsce, swój dom. Podwójny przekaz. 
Ola Kasiorkiewicz-Demko - takie akcje wielokrotnie oddolnie organizowane przez 
mieszkańców i mieszkanki i nagłaśniać takie akcje, żeby też zawstydzić Miasto i siebie 
nawzajem. Tragiczny sposób działania MPO. Za rzadko opróżniane kosze wszystkie. Władze 
Miasta nie potrafią upilnować mieszkańców, że pozwalają swoim zwierzętom robić kupy na 
chodnikach, to niech Miasto te kupy sprząta.
Uchwała - głosowanie nr 7 wniosek poparcia i udostępnienie informacji o akcji: 7 za, 0 
przeciw, 0 wstrzymujących się.
9. Wniosek o ustawienie słupków przy Krasińskiego, pomiędzy Kochanowskiego, a Reja.. 
Nie ma możliwości już w ogóle przejścia.
M. Stawiski - może drewniane donice.
A. Lamers - dostała słupki i weszłam w kontakt z panem dzielnicowym. Jest mapa zagrożeń i 
tam trzeba zgłaszać zagrożenie. Przyjeżdżają, przyjeżdżają i na koniec słupki.
Wniosek i głosowanie nr 8 w sprawie donicy na Krasińskiego we wskazanym miejscu: 7 
za, 0 przeci, 0 wstrzymujących się.
10. Wolne wnioski
M. Iwaniszewski - czy RO została poinformowana o konsultacjach społeczych w sprawie 
miejskiego programu ochrony zabytków. M. Stawiski - tak, byliśmy informowani.
M. Iwaniszewski - jako społeczny opiekun zabytków nie byłem poinformowany. W 
dokumencie są błędy merytoryczne i propozycje żywcem z lat 90-tych. Te konsultacje też 
były "dyskretne", prawie nikt się o nich nie dowiedział.
M. Iwaniszewski - jeszcze w zeszłym roku rozmawiałem z WKZ w sprawie ulicy Bydgoskiej. 
Wtedy zaproponowałem wspólne z nim skonsultowanie wykończenie remontu ul. Bydgoskiej. 
Z tego co widzimy, co tam się dzieje na odcinku już oddawanym do użytku, to niekoniecznie 
takie rozwiązania, jakie byśmy chcieli, i jakie byśmy widzieli. Sprawczą moc może tu mieć 
WKZ, by zmusić Miasto do zastosowania porządnych rozwiązań. Chodzi tu o małą 
architekturę: ławki, żywopłoty zamiast barierek, też chodzi o wykończenie drugiego etapu, 
kiedy będą wykonywać nawierzchnię.
M. Stawiski - spotkanie z konserwatorem, kilkoma osobami z RO, przeprowadzić wizję 
lokalną. Zainteresowani mieszkańcy.
Łukasz - można uchwalić, że prosimy UM, a w szczególności Piotrowicza, żeby na 
Bydgoskim wszelkie info o konsultacjach były w formie plakatów, w miejscach dostępnych 
dla mieszkańców. Więc te konsultacje muszą być jak najszersze. Dla Forum Rad Okręgów 
byłby to dobry, świetny temat. Żeby wszystkie RO wspólnie zaczęły o to walczyć, tego się 
domagać.



M. Iwaniszewski - w Krakowie jest realizowany taki program, że mieszkańcy poszczególnych 
osiedli są w maksymalnym możliwym stopniu informowani o przekształceniach tego 
najbliższego otoczenia. To jest informacja, która mieszkańcom się należy. Pomysł Forum Rad 
Okręgów to świetna inicjatywa, nie wchodzić w legalozę. Ilość wszystkich członków RO to 
mega siła.
Ja - wizja oddzielnie, konsultacje jako temat dla Forum Rad oddzielnie.
Ola - konsultacje ugryźć jako wielki temat i sposób ich ogłaszania, i przeprowadzania, i po co 
są wyniki.
A. Lamers - popiera głos, już samym urzędnikom to nie wystarcza.
M. Iwaniszewski - ja poprowadzę ustalenia terminowe bo już rozmawiam z WKZ.
Głosowanie w sprawie wniosku o wizję lokalną na Bydgoskiej z WKZ - 7 za, 0 przeciw, 0 
wstrzymujących się.
M. Iwaniszewski - czy sami nie chcecie powołać Rady Okręgu Bielany. Swoją uchwałą. To 
też zaktywizowałoby tamtych mieszkańców. Może wymusiłoby na Urzędzie Miasta 
wyodrębnienie tego okręgu.
M. Pekasiewicz- ponad 2 lata temu zgłaszałam remont ul. Moniuszki pomiędzy —... szpital 
się wyprowadził, już jezdni już aż tak nie będą niszczyć.I rondo, skżyżowanie.
M. Pekasiewicz - hulajnogi rzucane wszędzie,.
M. Stawiski - remont Krasińskiego to jako wniosek budżetowy we wrześniu złożyć. Kolejna 
wizja lokalna na organizację ruchu na skrzyżowaniu Fredry i Krasińskiego.
Glosowanie za wizją lokalną: 7 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.
Hulajnogi Agata Malchrowicz to kwestia strukturalna, nie mają gdzie się poruszać i nie ma 
infrastruktury do ich zostawiania. Samochody zajmują dużo więcej miejsca i częściej są 
zaparkowane nieprawidłowo.
Ola Kasiorkiewicz-Demko - bardziej chodzi o to w poruszaniu się hulajnogami, żeby je 
zostawiać tam. gdzie człowiekowi jest bliżej do jakiegoś celu. To problem kultury ludzkiej i 
systemowy. Wszystkie miasta mają z tym problem. Może kary dla zostawiających, ale i dla 
firm za każdą porzuconą niedbale, która zagraża zdrowiu.
A. Lamers - by zakończyć przejazd i przestać płacić trzeba zrobić zdjęcie, jak ją 
zaparkowałeś, i wysłać firmie. Więc pytanie, czy to użytkownicy hulajnogi, czy wandale, 
którzy je przewalają, przestawiają.
O. Kasoprkiewicz-Demko - zróbmy żywe potkanie kolejne.
Ostatecznie drugie majowe online. Czerwcowe dopiero stacjonarne.
11. Zakończenie spotkania.


